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REPORTATGE LA FIRA DE L’OCUPACIÓ TORNA AMB MOLTS 
DE PARTICIPANTS I LLOCS DE FEINA ENTREVISTA  ANNA 
TRAVESET, ECÒLOGA DE L'IMEDEA TERRA DE FANG TEULES 
PINTADES DE CAN VADOR CONEIX EL COMERÇ LOCAL LA 
UNIÓN, RELLEU GENERACIONAL DESPRÉS DE 50 ANYS 

D
ip

òs
it 

 L
eg

al
  P

M
  3

77
-2

01
2

Marratxi_abril_A4_CAT - Copia - Copia.indd   1Marratxi_abril_A4_CAT - Copia - Copia.indd   1 02/05/2022   9:24:3002/05/2022   9:24:30



marratxiEsViu.es
Descobreix tot el

que pots fer a Marratxí
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EDITORIAL 
UNA PASSA 
ENDAVANT
Després de dos anys de parèntesi a cau-
sa de la pandèmia, Marratxí ha pogut 
celebrar la III Fira de l’Ocupació. Una 
notícia immillorable per diverses raons. 
Primer, perquè suposa una millora gra-
dual i constant de la situació sanitària. I 
segon perquè a poc a poc anam recupe-
rant espais de llibertat i de normalitat.

La III Fira de l’Ocupació ha superat 
les expectatives marcades pels seus 
organitzadors. Més de 600 persones es van 
atracar fins a Sa Deixalleria per conèixer 
l’oferta laboral i formativa disponible on 
una vintena d’empreses oferiren gairebé 
800 llocs de feina.

Els organitzadors ja pensen en la pròxima 
edició de la Fira de l’Ocupació per oferir 
un servei útil i que faci de nexe entre les 
empreses i els candidats. Organitzacions 
com Probens ratifiquen que la Fira és “clau”, 
especialment per als joves.

Durant la Fira també es va presentar 
‘Marratxí Activa’, un servei que neix amb 
l’objectiu de dinamitzar el mercat de treball 
i que facilitarà informació i orientació 
laboral a les persones que cerquen feina i 
també assessorarà els emprenedors. A més, 
funcionarà com un servei d'intermediació 
entre empreses i candidats.

Es tracta de donar una passa endavant i 
de posar totes les eines disponibles per 
reactivar el mercat laboral de Marratxí, que 
ha estat afectat per dos anys de pandèmia i 
de moltes restriccions. I que ara s’enfronta 
a un context complicat a causa de l’elevada 
inflació i de l’alentiment de l’economia 
agreujat per la invasió russa d’Ucraïna que 
encara pot penalitzar més la creació de 
llocs de feina.
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NOTÍCIES

El portal #MarratxíÉsViu aglutinarà tota 
l’oferta d’oci i cultura del municipi per 
atraure visitants de tot Mallorca

L’Ajuntament de Marratxí ha presentat el portal turístic 
#MarratxíÉsViu, una plataforma que aglutina tots els 
esdeveniments socials, culturals i d’oci del municipi per tal 
mantenir informats tots els marratxiners i tots els ciutadans de 
Mallorca de les nombroses activitats i esdeveniments que es 
desenvolupen a Marratxí durant tot l’any.

El batle de Marratxí, Miquel Cabot, ha explicat que la dispersió 
de nuclis poblacionals i l’alta participació en els esdeveniments 
socioculturals programats pel Consistori, que “s’han multiplicat 
per quatre” en els darrers anys, feien convenient unificar-los en un 
mateix lloc perquè tothom pogués consultar-los. “Cream aquesta 
web per al nostre públic i per a la gent de fora de Marratxí, que 
va ser l’objectiu que ens van proposar el 2015, posar a Marratxí en 
el mapa i que fos un referent cultural a Mallorca i a les Balears”.

En aquest sentit, el batle de Marratxí ha destacat la bona acollida de 
Crear’t, Feminfest, o la Fira del Fang, a més dels tallers, exposicions, 
xerrades i conferències que se celebren al municipi. Una agenda que 
ara es podrà trobar de forma centralitzada a #MarratxíÉsViu, que 
aspira a servir d’altaveu de tota l’oferta sociocultural del municipi 

perquè els marratxiners i tota la societat illenca s’apropin a conèixer 
la gran riquesa del municipi en torn la cultura, el patrimoni, les 
olleries, les compres, les rutes saludables, el cicloturisme, etc.

Per la seva banda, Jero Sans, regidora de Comerç i Promoció 
Econòmica, ha destacat que el nou portal recollirà tots els 
esdeveniments “per tal que tothom, tant els ciutadans de Marratxí 
com els de fora, puguin participar de totes les activitats que es fan 
al municipi”.
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NOTÍCIESNOTÍCIES

Marratxí va celebrar la Setmana de les Lletres 
per commemorar la diada de Sant Jordi
entre el 19 i el 23 d’abril 

L’Ajuntament de Marratxí, a través de l’àrea de Cultura, va celebrar 
la Setmana de les Lletres, entre el 19 i el 23 d’abril, amb un ampli 
programa d’activitats, tan infantils com per a la població adulta, que 
comptaren amb escriptors i autors, majoritàriament marratxiners, 
i que serviren per commemorar el dia de Sant Jordi, que se celebra 
el dia 23 d’abril.

El batle de Marratxí, Miquel Cabot, ha explicat que la Setmana 
de les Lletres respon al compromís del Consistori de fomentar 
la cultura. “Celebram la Setmana de les Lletres amb activitats 
per a tots els públics, però especialment per als més petits amb 
l’objectiu de fomentar la lectura entre ells, i esperam gaudir d’una 
Setmana de les Lletres plena de cultura i de llibres”.

Entre les activitats programades, hi va haver contacontes, 
tallers, teatre, presentacions de llibres, el Bibliotrivial Sant Jordi 

2022, i el Correllengua 2022. Aquesta iniciativa sorgida el 1995 
de la mà de l’entitat Joves de Mallorca per la Llengua, consisteix 
en una cursa de relleus no competitiva que empra la flama de 
la llengua com a testimoni, que passa de mà en mà a tots els 
participants durant el recorregut. La flama arribarà a Marratxí a 
les 11 hores fins a les 12.15 hores.

“Hem preparat un seguit d’activitats, des de contacontes per als 
nins, musicoteràpia per a nadons, activitats a les biblioteques per 
a joves i gent gran, zones de teatre, etc”. ha explicat Josep Ramis, 
regidor de Cultura.

Les activitats de la Setmana de les Lletres han tengut una gran 
acollida per part del públic de totes les edats. Durant la setmana, 
les biblioteques municipals han gaudit de jornades destinades a la 
promoció i al foment de la lectura.
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NOTÍCIESNOTÍCIES

Un incendi crema tres camions a una nau 
industrial del polígon de Marratxí

Entra en funcionament el pas inferior per a 
vianants de Sa Farinera

El passat 25 de març un incendi va 
cremar tres camions a l’exterior d’una 
nau industrial del polígon de Marratxí. 
El foc es va iniciar passades les 20 hores 
d’un divendres al carrer de Muntanya del 
municipi i també va afectar parcialment 
l’exterior de la nau industrial, que es va 
omplir de fum. La ràpida intervenció dels 
Bombers va evitar que l’incendi afectàs un 
dipòsit de combustible que es trobava a 
prop de l’incendi.

Fins a set dotacions dels Bombers d’Inca, 
Llucmajor, Calvià i Palma van intervenir 
per sufocar les flames durant més de 
dues hores d’intervenció. Al sinistre van 

Ja han finalitzat les obres de supressió 
del pas a nivell de vehicles i vianants 
situat al carrer de sa Farinera, en el punt 
quilomètric 4,2 de la línia de tren Palma-
Inca. Les obres, que es varen adjudicar a 
l’empresa COMSA, SAU, per un import 
d’1.431.334,28 € (amb l’IVA exclòs), han 
permès el tancament definitiu del trànsit 
en aquest pas que era un dels que més 
trànsit rodat suportava.

El pas a nivell de sa Farinera ha estat substituït 
per un pas inferior (sota les vies) per a vianants 
en aquest mateix punt i per un pas elevat (un 
pont) sobre el torrent de Coanegra, a l’altura 
dels carrers des Canyar i es Verderol, perquè 
circulin els vehicles. Aquest pont comunica 
directament les urbanitzacions des Pont d’Inca 
i sa Cabana, i és l’alternativa al pas que hi havia 
fins aleshores per al trànsit rodat.

Tant el conseller de mobilitat Josep Marí 
com el batle de Marratxí, Miquel Cabot, han 
destacat l’estreta col·laboració entre SFM 
i l’Ajuntament des del primer moment per 
dur a terme aquest projecte, que millora 
la seguretat de la circulació de persones i 
vehicles en aquesta part del municipi.

El projecte recull suggeriments i propostes 
de l’Ajuntament de Marratxí i, així, el pont 
que s’està construint sobre el torrent 

participar també quatre unitats de la 
Policia Local de Marratxí i de la Guàrdia 
Civil. Els serveis d’emergència van rebre 
nombroses telefonades dels veïnats 
alarmats per la magnitud de les flames i 
pel fum intens.

La Guàrdia Civil ja investiga les causes de 
l’incendi que van cremar els tres vehicles 
estacionats en l’exterior de la nau, que 
va quedar parcialment afectada, tot i que 
l’interior no es va veure afectat per les flames.

de Coanegra, que tindrà 30 metres de 
longitud, incorporarà un carril bici de 2 
metres d’amplària. L’objectiu és mantenir 
la connectivitat actual dels nuclis des Pont 
d’Inca i sa Cabana però amb una major 
seguretat, tant per als vehicles com per als 
vianants i per a la circulació ferroviària.

També, d’acord amb l’Ajuntament de 
Marratxí, en l’execució del pas inferior 
per a vianants, es crea una plaça contínua 
al carrer de sa Farinera a banda i banda 

del pas. La supressió del pas a nivell de sa 
Farinera és una acció més emmarcada dins 
l’estratègia del Govern de les Illes Balears 
de millora de la seguretat en el transport 
ferroviari iniciada ja la passada legislatura 
i que té per finalitat la supressió total 
dels passos a nivell existents a la xarxa 
ferroviària a mesura que les possibilitats 
tècniques i pressupostàries ho permetin.
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Trenta-cinc alumnes del CEIP Ses Cases Noves 
inauguren la ruta ciclista i cultural ‘Pedals de fang’

NOTÍCIESNOTÍCIES

Trenta-cinc alumnes de sisè de Primària 
del CEIP Ses Cases Noves de Marratxí 
van recórrer fa uns dies en bicicleta els 
6,5 quilòmetres que separen el seu centre 
escolar del Museu del Fang a través del 
carril bici. L’activitat, batejada com a ‘Pedals 
de fang’, està promoguda per la regidoria de 
Cultura i el departament d’Educació Viària 
de la Policia Local de Marratxí, que pretén 
fomentar l’ús de la bicicleta, conèixer 
el carril bici de Marratxí i aprendre uns 
coneixements bàsics de circulació.
 
“Els expliquem la importància de revisar la 
bicicleta abans de posar-se en marxa, de 
dur les rodes inflades, el funcionament dels 
frens, a més d’explicar-les conceptes com 
les preferències de pas o com travessar 
carrers o la convivència amb els patinets”, 
explica Miquel Ramis, responsable del 
programa d’Educació Viària de la Policia 
Local de Marratxí.
 
Els alumnes, d’onze i dotze anys, han estat 
escortats en la seva ruta per un furgó 
policial, agents de policia en bicicleta, a 
més de diversos professors de suport de la 
seva escola. El grup ciclista ha sortit a les 
nou del matí del CEIP Ses Cases Noves i han 
arribat devers una hora després al Museu 
del Fang, a on han estat durant dues hores 
participant en activitats promogudes pels 
guies d’Amadip Esment entorn del fang 
per tal de conscienciar els escolars sobre 
la importància que té la cultura i l’artesania 
del fang a Marratxí. A la visita han pogut 
experimentar amb la ceràmica, fer un 
siurell i conèixer les diferents parts que 
componen el museu.

6.000€
PER AL GUANYADOR

PARTICIPA 
FINS AL 18 
DE MAIG
A WWW.MARRATXI.ES
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NOTÍCIESNOTÍCIES

Ainhoa Sánchez, alumna de The Academy 
International School, guanya el concurs 
‘Millor Ciclista Marratxí 2022’

Ainhoa Sánchez Aparicio, alumna del col·legi 
The Academy International School, ha estat 
la guanyadora de la XVIII edició del ‘Concurs 
Millor Ciclista Marratxí 2022”. La guanyadora, 
que cursa l’equivalent a sisè de primària, s’ha 
imposat en la fase final que han disputat avui 
els seixanta-un alumnes finalistes de cinquè 
i sisè de primària de tots els col·legis de Ma-
rratxí. Al concurs, organitzat pel departament 
d’Educació Viària de la Policia Local, han parti-
cipat gairebé 900 alumnes del municipi.

El premi per a la guanyadora ha estat un vol 
en avioneta per a sobrevolar Mallorca, guar-
dó que també podrà gaudir el segon classi-
ficat, Pere Serra Cabot, alumne de sisè de 
primària del col·legi Costa i Llobera. El tercer 
classificat, Toni Escandell Cebrián, alumne del 
col·legi Es Liceu, ha obtengut diverses entra-
des per a parcs d’atraccions de Mallorca.

 La fase final ha consistit en dues proves: un 
test teòric de trànsit sobre aspectes com la 

circulació en bicicleta, prioritats de pas, o 
senyals; i una prova pràctica, que s’ha cele-
brat al Parc Infantil de Trànsit de Marratxí, on 
els participants havien de demostrar sobre 
un circuit els coneixements de les normes i 
senyals de trànsit, mantenir la distància de 
seguretat, prioritats de pas, etc. Finalment, 
s’han sotmès a unes proves d’habilitat.

Miquel Ramis, oficial responsable del progra-
ma d’educació viària de la Policia Local, ha 
destacat que aquest concurs forma part del 
programa municipal que la Policia Local im-
parteix a totes les escoles del municipi, des 
d’Infantil fins a Secundària, a més de perso-
nes discapacitades i de gent gran. “Es tracta 
de formar bons conductors de bicicleta per 
tal que la mobilitat sigui segura”.

El regidor d’Interior, Pedro López, ha 
destacat la importància del programa 
d’educació viària dins l’estratègia del 
Consistori de potenciar la mobilitat 

sostenible. “És molt important perquè 
formam a les noves generacions en el bon 
ús de la bicicleta i, a més, tenim un parc 
de trànsit que és un luxe i l’enveja de molts 
d’altres municipis”.

La regidora d’Educació, Aina Amengual, ha 
ressaltat que el concurs de Millor Ciclista 
Marratxí 2022 “és una mostra de tot el que 
han après els alumnes i de posar en pràctica 
aquest aprenentatge significatiu”, gràcies 
a la tasca que fan “els nostres policies a les 
escoles envers l’educació viària”.

Finalment, el cap de Policia, Alberto Rodrí-
guez Tarongí, ha expressat la satisfacció de 
tot el cos de Policia Local per celebrar aquest 
concurs que l’any passat no es va efectuar 
per la pandèmia. “És un dia especial perquè 
deixam enrere les restriccions sanitàries i 
perquè estam potenciant la mobilitat soste-
nible i és clau formar els nins perquè utilitzin 
les infraestructures amb seguretat”.
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NOTÍCIESNOTÍCIES
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REPORTATGE

LA FIRA DE L’OCUPACIÓ TORNA 
AMB MOLTS DE PARTICIPANTS I 
LLOCS DE FEINA

Més de 600 assistents i una vintena d’empreses, que oferiren 
gairebé 800 llocs de feina, van participar en la III Fira de 
l’Ocupació del passat 24 de març. La jornada, celebrada a Sa 
Deixalleria, va ser molt profitosa segons conten les empreses i 
els assistents que van participar en un esdeveniment presencial, 
que aspira a dinamitzar el mercat de treball de Marratxí.
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606 persones van assistir a la Fira celebrada a Sa Deixalleria on 
participaren un total de 24 empreses en un esdeveniment que 
vol ser un nexe entre les empreses que necessiten contractar 
personal i les persones que cerquen un lloc de feina. Les vint-
i-quatre empreses participants van oferir 781 llocs de feina 
distribuïts en seixanta-tres ofertes. Els assistents van poder 
entregar el seu currículum directament a les empreses que 
oferien els llocs de treball. A més, durant la Fira es van celebrar 
quatre tallers de recerca de feina en què van participar una 
cinquantena d’assistents.

Luisa Serra, tècnica AODL de l’Àrea de Promoció econòmica, 
Comerç i Turisme, explica que el balanç de la Fira és “molt positiu”. 
”Pensàvem que en la situació actual era imprescindible tornar 
a celebrar-la perquè hi havia molt d’interès tant per part de les 
empreses com per part de les persones en recerca o millora de 
feina”. Serra subratlla que la Fira de l’Ocupació de Marratxí ha estat 
l’única fira presencial que s’ha fet juntament amb la de la UIB, que 
està enfocada a altre tipus de perfil, i la de Palma Activa, que es va 
celebrar de forma virtual.

L'elevada afluència d’assistents, la varietat de llocs de feina oferits i 
el nivell de les empreses participants, com Mercadona, Decathlon, 
Adecco, Abante Mallorca, Limcamar, Alcampo o Mallorca Fashion 
Outlet, és una mostra de la utilitat de la Fira de l’Ocupació que 
feia dos anys que no es podia celebrar a causa de la pandèmia. A 
la Fira també van participar entitats col·laboradores SOIB, Fundació 
Deixalles, RUGE Illes Balears, CCOO, Probens I IB Jove.

Satisfacció
L’edició d’enguany ha superat la de 2019 en assistents, en nombre 
d’empreses i entitats col·laboradores, així com en nombre d’ofertes 
i de tallers de suport a la recerca oferits. Gairebé la totalitat de les 
empreses participants en la Fira ja han anunciat que tornaran en 
pròximes edicions. I inclús han demanat “més temps per poder fer 
entrevistes en profunditat o inclús han proposat altres formats 
com ‘jobs days’, explica Luisa Serra.

REPORTATGE

Els assistents també van quedar satisfets per poder parlar en 
persona, i no de forma telemàtica, amb les empreses i poder 
entregar-los el currículum i conèixer a fons els llocs de feina oferits.

El batle de Marratxí, Miquel Cabot, considera que les dades i els 
testimonis de les persones i empreses assistents són una mostra 
de l’encert de celebrar la Fira de l’Ocupació. “Vull agrair als 
assistents i a les empreses que han fet un èxit d’aquesta edició 
de la Fira de l’Ocupació. Les dades d’enguany demostren que 
aquest esdeveniment és útil tant per a les empreses com per a les 
persones que cerquen feina i troben a la Fira una oferta que els 
interessa o un curs que els pot ser útil”.

L'empresa Limcamar considera que la seva participació en la Fira 
ha estat “molt positiva” tant per a les empreses participants com 
per a les persones assistents. “El format de la Fira va permetre 
un esdeveniment accessible on es varen crear espais per a 
entrevistes i tallers”.

Empreses
Limcamar és una empresa amb 9.000 treballadors que va 
participar en la Fira. Es dedica a la gestió de serveis de neteja i 
higiene a grans empreses i organismes públics en el sector sanitari, 
alimentari, industrial, logístic o administratiu a Espanya i Portugal. 
Limcamar va cobrir els dos llocs de feina per a professionals de 
la neteja que varen oferir a la Fira. “També vàrem recollir més 
d’un centenar de currículums de neteja i d’especialistes en neteja 
i és molt probable que davant futures necessitats recorreguem 
a aquestes candidatures”. Per la qual cosa consideren que han 
complit amplament els objectius plantejats abans de la Fira.

Limcamar compta amb una delegació a Balears, des de la qual 
donen servei a clients nacionals i locals, tant privats com públics, 
en totes les illes, inclosa la zona de Marratxí, on treballem amb 
clients com Guess, Fifty Factory, Correus o AEMET, entre altres.

Limcamar assegura que tornarà a participar en pròximes edicions 
de la Fira perquè considera que aquest tipus d’esdeveniments 
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REPORTATGE

“ens permet tenir un contacte més estret amb cada persona i 
transmetre-les personalment la nostra cultura”.

Cara a cara
Assistents i empreses han trobat en la Fira de l’Ocupació un tracte 
personal i individualitzat amb les persones responsables de la se-
lecció i contractació de les empreses. “En aquest format es poden 
fer petites entrevistes de preselecció on les empreses poden ex-
plicar els seus processos de selecció i els requeriments i requisits 
de les seves ofertes”, detalla Luisa Serra.

Les ofertes de feina es varen publicar dies abans de la Fira perquè les 
persones interessades poguessin conèixer les empreses i els llocs de fei-
na oferits i poguessin preparar la seva candidatura. A més, les ofertes 
varen romandre una setmana més penjades a l’agència de col·locació de 
l’Ajuntament per a les persones que no van poder assistir a la Fira.

La regidora d’Ocupació i Formació, Aina Amengual, també s’ha 
mostrat  satisfeta dels resultats de la Fira que ha superat amb es-
creix els objectius plantejats. “És una mostra de la necessitat exis-
tent i de què hem de continuar treballant per tal de crear sinergies 
i dinamitzar espais de trobada que facilitin la posada en contacte 
entre la demanda i l'oferta de feina”.

Una fira “necessària”
L’entitat sense ànim de lucre Probens, que va participar en la Fira de 
l’Ocupació amb un estand, és una entitat on fan feina amb col·lectius 
vulnerables als quals els presta un servei d’orientació laboral. Probens 
va impartir dos tallers durant la Fira sobre consells a l’hora de 
participar en una entrevista de treball. “Del nostre taller varen sortir 
molt contentes, va haver-hi molta participació i va ser molt dinàmic. 
En el primer torn va participar gent de menys de 30 anys i en el segon 
va ser molt enriquidor perquè va intervenir gent amb més experiència 
a entrevistes”, explica Catalina Llabrés, tècnica d’Orientació Laboral 
de Probens, que afegeix que aquest tipus de fires és clau donar 
oportunitats als joves perquè coneguin les diferents empreses. “És 
important posar en pràctica, entrenar, entregar el currículum, és una 
primera passa per a la gent més jove”.
 
Els organitzadors de la Fira estan molt satisfets d’haver pogut celebrar 
la III Fira de l’Ocupació després de dos anys d’interrupció per la 
pandèmia. Les bones dades de participació empresarial i d’assistents 
són el millor estímul per preparar la pròxima edició. L’elevada 
assistència mostra les ganes de participar en esdeveniments reals i on 
les persones poden parlar cara a cara i conèixer amb detall les ofertes 
disponibles. “L’objectiu és posar en contacte a persones en recerca o 
millora de feina amb empreses que necessiten personal a través d’un 
canal que no sigui tan fred i impersonal com entregar el currículum a 
una recepció o inserir-lo en una pàgina web”, conclou Luisa Serra.
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ENTREVISTA

ANNA TRAVESET

Anna Traveset és una institució en el món de la ciència. 
És l’ecòloga més citada d’Espanya, acaba de guanyar la 
Medalla d’Or Ramon Llull i abans el premi Jaume I. Traveset 
assegura que part del mal al planeta ja no té marxa enrere, 
però convida a actuar i recorda que no hi ha un planeta 
B. Traveset avisa: o les Illes actuen o a llarg termini seran 
insostenibles i recorda que és millor una illa amb limitacions 
però amb qualitat que una illa saturada.

Ecòloga de l'IMEDEA
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ENTREVISTA
Anna Traveset va néixer a la Seu d’Urgell, però duu més de trenta 
anys vivint a Mallorca. Viu a Marratxí des de fa 19 anys i es declara 
marratxinera, el lloc on han estudiat els seus fills i on ha conegut 
grans amistats. Anna Traveset té un caramull de projectes en marxa, 
d’expedicions, i a més, és la representant del CSIC a les Balears, 
tutora de diferents doctorands i professora universitària. És una 
entusiasta de la ciència i del medi ambient, i recorda que cada 
ciutadà pot fer coses importants per reduir l’escalfament global.

- Com va rebre la notícia del premi Ramon Llull. Un guardó que se 
suma a altres molt prestigiosos com el Jaume I.

Doncs amb moltíssima il·lusió i 
amb un sentiment de molta res-
ponsabilitat.

- Vostè és l’ecòloga més citada 
del país, una autèntica referèn-
cia. Com veu l’estat de la ciència 
a Espanya i a les Balears?

Bé, allò de les cites dels treballs 
va variant entre anys, i depèn 
del rànquing que s’usi per a veure-les. Sempre és bo saber 
que els treballs que fas serveixen a altres per anar avançant la 
ciència, però el nombre de cites és sols un dels factors que cal 
mirar a l’hora d’avaluar si un fa o no bona ciència. Sobre l’estat 
de la ciència: a Espanya, i a Balears, es fa molt bona ciència, i 
afortunadament, això s’està apreciant cada cop més per moltes 
institucions i per la gent en general. Les inversions en ciència han 
augmentat darrerament, la qual cosa està molt bé, però encara 
queda molt camí per a recórrer fins a arribar als nivells de molts 
altres països europeus.

- Vostè ha estat molt crítica pels darrers resultats de la COP26 
per la manca d’amplitud de mires dels governs i per no pensar a 
llarg termini. S’ha sentit decebuda?

És realment frustrant veure la urgència que tenim davant 
l’escalfament global i que la majoria de governs, especialment 
d’alguns països molt poderosos, no apliquin les mesures que calen 
per a frenar-lo com més aviat millor. No obstant això, sembla que 

“Si no es prenen mesures de 
sostenibilitat, Balears serà 

insostenible”

en la darrera dècada s’ha incrementat la conscienciació ciutadana 
pels riscos de l’escalfament global, però no acaba de concretar-se 
en mesures estatals contundents. Efectivament, la conscienciació 
ciutadana és cada vegada més gran, però encara és una minoria 
la que està disposada a ‘sacrificar’ benestar, i els governs van 
molt lents aplicant les mesures contundents que caldria (com 
per exemple reduir les emissions de CO2 promovent més l’ús del 
transport públic).

- Un estudi de la UIB i de l’IMEDEA que vostè coordina estudia si 
l’acció humana està amenaçant les xarxes tròfiques. Com es des-

envolupa aquest fenomen?

El que volem examinar és l’impacte 
de les espècies invasores, introduïdes 
pels humans, sobre el funcionament 
de les comunitats insulars natives, 
comparant illes habitades amb illes 
no habitades i sense invasores.

- El segle XX ha estat d’un 
creixement immens i al segle XXI 

estem veient les conseqüències. Com es troben els ecosistemes?

La majoria dels ecosistemes estan ja molt alterats per les 
activitats humanes. Hi ha ben pocs llocs de la Terra que es poden 
considerar absolutament ‘pristins’. Hi ha una gran pèrdua de 
biodiversitat arreu del món, i llocs remots com el mateix àrtic 
estant també patint indirectament de les activitats humanes 
mitjançant l’escalfament que provoca el desgel en aquelles 
latituds fent que, per exemple, espècies com l’os polar, estigui 
minvant a una gran velocitat. Es prediu que en pocs anys aquesta 
fantàstica espècie pot haver desaparegut del planeta!

- Realment som a temps d’aturar tot el mal que hem fet o 
arribem tard?

Sincerament, crec que ja fem tard. Ja hem perdut molta biodi-
versitat que no es pot recuperar. I les illes són particularment 
vulnerables a les activitats humanes. Més d’un 60% de les espè-
cies que ja s’han extingit vivien sols a les illes. Però això no vol 
dir que haguem de ‘tirar la tovallola’, el que hem de fer ara és 

Premi Ramon Llull en reconeixement de la seva trajectòria en 
l'àmbit de la recerca en el camp de la biodiversitat
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aturar més destrucció, restaurar tots els ecosistemes naturals 
que puguem i aprendre a conviure més amb la natura. No po-
dem oblidar mai que els humans som part de la natura, no podem 
viure d’esquena a ella. I l’hem de cuidar perquè és l’únic cas que 
tenim. No hi ha planeta B.

- Quines accions de gran impacte, i viables, ajudarien a aturar 
l’escalfament global?

Cal frenar les emissions de CO2 tot el que es pugui a la vegada 
que cal restaurar molts dels hàbitats que són captadors d’aquest 
element.  Els boscos, per exemple. Però hem desforestat mol-
tíssim arreu... Sols cal veure el que està passant a l’Amazònia (el 
govern d’en Bolsonaro està fent desaparèixer grans masses fo-
restals a gran velocitat), a Indonèsia, a l’illa de Borneo, la llista 
és ben llarga... Per altra banda, s’està treballant des de diferents 
àmbits per a captar aquest excés de CO2 de l’atmosfera, amb 
diferents tipus de tecnologies, però encara estem lluny de poder 
eliminar-lo, i pot ser que això no sigui mai possible del tot. Per 
tant, el que cal fer és deixar d’afegir-n’hi més.

- S’atreveix a anticipar com estarem d’aquí a 20 anys a les Balears?  

No soc cap visionària, però sols sé que si no es prenen mesures de 
sostenibilitat, Balears serà insostenible- així de senzill. Cal apostar 
per un desenvolupament econòmic tenint en compte que els 
recursos són limitats, sobretot a les illes. No podem, per exemple, 
admetre el màxim de turistes. Així es matarà la gallina dels ‘ous d’or’, 
això ja se sap. Els mateixos empresaris relacionats amb el turisme 
ho saben. Cal ser valents i creure’s de veritat que és preferible una 
millor qualitat a més quantitat de gent entrant a Balears.

- Pot explicar-nos com és un dia de feina i en quins projectes es 
troba treballant actualment? 

Recentment he estat fent feina de camp a les illes Galàpagos i 
després he fet el mateix a l’arxipèlag de Cabrera, ja que coordin 
un projecte en el qual estem estudiant l’impacte de les espècies 
invasores a les illes sobre les xarxes tròfiques. A la primavera 
és quan tenim més feina de camp. També perquè fem feina en 
un altre projecte de pol·linitzadors i aquests estan sobretot a la 
primavera. Quan no estic al camp, vaig a l’IMEDEA, on tinc el 
laboratori i allà estic supervisant una colla d’estudiants predoc-
torals i investigadors  postdoctorals. M’agrada més fer feina al 
camp però també gaudeixo analitzant les dades i escrivint els ar-
ticles científics i reunint-me amb el meu equip, que ara és força 
gran, i discutir resultats. Soc molt afortunada perquè m’encanta 
la meva feina.

- Quina és l’expedició científica que més li ha impactat?

Des de 2010 estic fent feina a les illes Galàpagos, per mi això és 
un paradís, i em sento també molt afortunada de poder fer-hi 
feina. Estem sempre aprenent molt aquí. Són encara unes illes 
bastant ‘pristines’, òbviament em refereixo a les que no són en-
cara habitades. A les que hi viu gent, ja també està alterant-se 
tot a gran velocitat. Cada any venim i notem el creixement po-
blacional que s’està produint i és una mica trist.

- La ciència ha tornat a recordar durant la pandèmia el seu caràcter 
essencial. El Govern tracta de promoure les vocacions femenines 
STEM, com ho veu vostè que també és professora universitària?

Les dones tenen un poder impressionant i d’aquí no res espero 
que ja no calgui ni celebrar el dia de la nina i la dona en cièn-
cia. Em sembla fantàstica la feina que s’està fent des del Govern 
balear promovent les vocacions STEM. Espero que continuï així 
governi qui governi en un futur. Això ja no té marxa enrere.

- Què ens pot dir de Mallorca des del punt de vista de la biodiversi-
tat, de com es troba i de com ha evolucionat en els darrers 30 anys.

Mallorca ha estat molt alterada, sobretot la part de la costa, però 
encara queden punts molt interessants i que cal preservar. Tots 
els parcs, tant el nacional de l’arxipèlag de Cabrera com tota la 
colla de parcs naturals que hi ha alberguen una biodiversitat molt 
alta. I molta d’ella encara està per a descobrir, sobretot de ‘bes-
tioles’ petites. Fa pocs anys vam trobar, per exemple, una abella 
nova per a la ciència, i contínuament s’estan trobant noves cites 
d’espècies per a Balears.

- Vostè va néixer a Catalunya però fa uns trenta anys que viu 
a Mallorca. Supòs que mai no imaginava quedar-se aquí durant 
tants d’anys.

Vaig néixer a la Seu d’Urgell. Vaig venir de viatge de fi de curs (3r 
de BUP) i efectivament, mai m’hauria imaginat que acabaria vivint 
aquí.  També em sent afortunada de poder gaudir vivint en aquestes 
illes. Ara mateix no m’imagin vivint fora d’una illa com Mallorca.

- Des de quan viu a Marratxí i per què va escollir aquest municipi 
per viure i què té d’especial per vostè?

Des de l’any 2003 visc a Marratxí. Quan vaig venir amb la meva 
família cercàvem un lloc prop de Palma i tranquil. He fet amistats 
aquí, els meus fills van estudiar a l’escola i a l’institut aquí i ja em 
sent marratxinera!

ENTREVISTA
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Era l’any 1972 quan Miquel Jaume començava a fer feina al bar La Unión de Sa Cabaneta. El desembre es jubilarà des-
prés de 50 anys donant servei com a restaurant amb grans celebracions, i especialitzat en berenars en els darrers temps. 
Miquel confessa que ha arribat l’hora de plegar per gaudir del temps lliure. La Unión continuarà de la mà de la seva filla.

LA UNIÓN, RELLEU GENERACIONAL 
DESPRÉS DE 50 ANYS

CONEIX
EL COMERÇ LOCAL

Les noces d’or que Miquel Jaume ha complit amb La Unión 
li han servit per conèixer molta de gent diferent. “He après 
psicologia sense haver estudiat. Però també és agradable 
conèixer diferents tipus de gent i estic orgullós de tenir la 
clientela que tenc ara”.

La Unión, com la mateixa economia illenca, ha passat per 
etapes molt diferents en aquests cinquanta anys. Miquel 
té clar quins han estat els períodes més feixucs. “Les 
crisis econòmiques, sobretot la dels 80, i la incertesa de 
la pandèmia”. La crisi desfermada el març de 2020 amb 
el confinament i les contínues restriccions socials van 
penalitzar molt a la restauració. “Vam sobreviure amb 
molta paciència i un raconet per aguantar els mesos que 
vam tenir tancat”. 

La Unión sempre ha estat un negoci familiar. “Vaig 
començar ajudant als meus pares juntament amb la meva 
germana, i en conèixer n’Antònia, la meva dona, es va 
incorporar al negoci. Ara mateix som ella i jo”. La Unión 
continuarà sent un negoci familiar perquè quan Miquel 
i Antònia es jubilin al desembre agafaran el relleu la seva 
filla Laura i el seu gendre. Miquel es jubila a finals d’any. 
“Tenc ganes de gaudir d’una mica de temps lliure, poder 
anar d’excursió i festejar amb la meva dona, ha, ha, ha”.

Miquel se’n va amb un una petició a les administracions, a qui 
demana “ser una mica menys estrictes amb les normatives i 
facilitar una mica la vida als autònoms i petits negocis”.

La Unión deu el seu nom a què en els seus inicis funcionava com res-
taurant de celebracions. Estava especialitzat en noces, comunions, 
batejos, i tota mena de celebracions socials i familiars. “Ma mare, na 
Magdalena, s’encarregava de fer el xocolate per l’homenatge a la ve-
llesa per les festes de Sant Marçal. També hi va haver sala de ball, club 
d’escacs, piscina amb servei de bar, etc. Durant molts d’anys vam tenir 
un club de dards que es deia “Jagger’s”.

Clients més estressats
Actualment, La Unión s’ha especialitzat en el servei de bar, en desde-
junis i berenars. “Sobretot amb els llonguets tan bons que fa la meva 
dona”, apunta Miquel. Uns berenars on tothom frisa i on Miquel i An-
tònia van d’un costat a un altre de la barra mentre despatxen sense 
aturar cafès i berenars. Un estrès que Miquel reconeix com un signe 
d’aquests temps. “Per una banda, ara la gent va més estressada, vivim 
a un món on tot va molt aviat. Però, per altra banda, també sembla que 
la gent du una vida més saludable i ha disminuït el consum d’alcohol. 
En canvi, ha augmentat la demanda de sucs i infusions”. Miquel explica 
que a La Unión, com a molts de bars, la clientela es concentra en molt 
poc temps. “De vegades tot el trui ve de cop i es fa difícil donar tan bon 
servei com t’agradaria. Ens sap greu no poder dedicar més temps als 
nostres clients i donar un tracte més familiar”.
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LA UNIÓN, RELLEU GENERACIONAL 
DESPRÉS DE 50 ANYS

EL COMERÇ LOCAL
La Unión presumeix de tenir una clientela fidel, tant del poble com dels 
voltants. “Encara que no sigui un poble amb molt de trui, molta gent ve 
a berenar, sobretot de l’Ajuntament, i dels pocs comerços que tenim al 
voltant”. La Unión no és tan sols un bar. També dona servei com a ad-
ministració de Loteria. Un factor decisiu per a la rendibilitat del negoci. 
“El meu pare, quan duien el Cafè Nou, ja va començar amb el servei de 
loteria l’any 58. És un bon complement al bar i un servei pels clients del 
poble que, d’aquesta manera, ja no s’han de desplaçar”.

Miquel i Antònia reconeixen que el negoci es troba en un bon moment. 
“Ara és un bon moment, més adequat a la nostra edat. Els temps en 
què funcionava com a restaurant, o bé quan fèiem quines, torneigs de 
dards, etc. també van ser bons, però ara ja no estam per aquests truis. 
La propera generació, si vol, ja ho farà!

Al desembre Miquel i Antònia sortiran de La Unión per jubilar-se. En-
rere quedarà mig segle de preparar entrepans, cafès i segellar bitllets 
de loteria. La Unión tancarà una etapa per obrir-ne una altra. Miquel 
Jaume reconeix que trobarà a faltar “certs clients que s’han convertit 
en amics, però esper continuar-los veient”. Serà ja com a jubilat i en La 
Unión quan torni ho farà com a client, com a client de la seva filla Laura.
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més enllà de les restes materials. Es 
dedueix que, per l’espontaneïtat del traç, 
probablement fou realitzada pels artesans 
i ajudants que la construïen, i per això 
l’autoria és anònima.

La finalitat d’aquesta expressió decorativa 
conté diverses hipòtesis. Per una banda, 
alguns autors afirmen que seria un afegit 
simbòlic i que es tractaria d’un ritual 
protector per tal de defensar la casa de 
mals esperits, mal d’ulls o maleficis en 
general. Podria ser que formàs part d’un 
ritu de coronació, ja que la teulada és 
una part important de la casa. D’altres 
només hi atorguen un significat anecdòtic 
o purament decoratiu. La gran majoria, 
però, coincideix també en relacionar-ho 
des d’un punt de vista religiós.

Aquestes decoracions s’han localitzat a 
l’arquitectura popular, com així també a les 
esglésies, casals i possessions dels pobles. 
Als edificis utilitaris, com per exemple els 
cellers, els colomers o els pallers, no s’han 
trobat restes.

A Can Vador s’han arribat a descobrir fins 
a 20 teules pintades de color vermell, tot 
i que, en els seus orígens, tota la teulada 
devia estar decorada. Actualment només 
es conserven 17. Aquestes daten del 1809, 
tal com hi figura a una de les inscripcions. 
La temàtica és variada i es poden observar 
figures humanes –algunes representacions 
d’oficis–, animals, motius vegetals, 
religiosos o dibuixos abstractes.

TERRA DE FANG

TEULES PINTADES DE CAN VADOR
Les teules pintades són un vestigi de l’antiguitat i estan dotades, per la seva singularitat, d’encant i misteri. Alguns 
autors afirmen que la seva finalitat seria un afegit simbòlic i que es tractaria d’un ritual protector per tal de defensar 
la casa de mals esperits o mal d’ulls. D’altres només hi atorguen un significat decoratiu.

Si observam el voladís de la casa anomenada 
Can Vador –que en un temps allotjà l’antiga 
casa consistorial de Marratxí– hi trobarem una 
manifestació del que es coneix com a “teules 
pintades”. Entre els segles XVI i XIX a Mallorca 
es tenia el costum de decorar aquest element, 
utilitzat com un espai per a l’expressió de 
l’imaginari popular. El seu origen es remunta 
als temples grecs, a l’arquitectura romànica, 
al món islàmic o a la decoració andalusina de 
ceràmica arquitectònica, entre d’altres.

Les teules pintades, però, no són exclusives 
de l’illa, ja que podem localitzar-ne al que 
era l’antiga Corona d’Aragó: Pirineus, 
Catalunya i País Valencià, l’actual Aragó, 
i també al sud de França. Així mateix, 
manifestacions semblants s’han ubicat 
a La Rioja, País Basc, Castella la Manxa, i, 
inclús, algun exemple emparentat a Xile i al 
Brasil. A les Balears, l'única illa és Mallorca, 
amb més quantitat a la zona de la Serra 
de Tramuntana, però amb representació a 
pràcticament tots els municipis. En trobem 
des de l’any 1525 fins al 1889. Els pobles 
més representatius són Fornalutx i Sóller.

Quant a la tècnica, primer s’emblanquinaven 
en morter de calç. Estant mig humides, 
es decoraven amb diferents pigments 
minerals: terra de mangra –òxid de 
ferro– per al color vermell, carbó per al 
color negre i òxid de coure per al color 
verd, entre d’altres. Tot aquest procés es 
feia abans de col·locar-les damunt de la 
teulada. Avui dia és difícil observar aquest 
emblanquinat a causa del pas del temps. 
Es tracta d’una tècnica poc documentada 

• Home amb capell recollint fruits de l’arbre.

• Flors i ocells.

• Pagès llaurant la terra amb una arada, estirada per dos 

bous. Vestit amb els típics calçons de bufes a retxes.

• Flors, semblant al brodat mallorquí.

• Flors, semblant al brodat mallorquí.

• Casa pagesa amb parets de marès, xiprer, un arbre 

florit enrevoltats per una paret. Aucells volant.

• Home amb capell damunt un cavall i acompanyat per 

dos cans dibuixats a retxes.

• Motiu religiós: cor travessat per un dard i creu, amb 

flors als costats.

• Tancat amb arbres fruiters, on un pagès recull els fruits.

• Cavaller amb calçons típics de bufes a retxes. Du un capell 

amb una ploma, enrevoltat d’aucells.

• Dibuix abstracte.

• Dibuix abstracte.

• Dibuix abstracte.

• Data de l’any de col·locació de les teules: 1809.
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www.ceramicademarratxi.es
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DONES DE MARRATXÍ NEIX CONTRA LA VIOLÈNCIA 
MASCLISTA I EN DEFENSA DE LA IGUALTAT REAL

L'associació Dones de Marratxí ha nascut 
formalment enguany, però va gestar-se el 2021 
quan un grup de dones del poble es va adonar 
que a Marratxí no hi havia una associació 
de dones en funcionament. La participació 
d'algunes d'elles en el Moviment Feminista 
de Mallorca va donar l'espenta definitiva per 
constituir Dones de Marratxí. "Som un grup 
heterogeni de dones de Marratxí, i com a 
feministes, unides per a lluitar contra qualsevol 
tipus de violència, explotació i discriminació 
cap a la dona volem oferir un espai segur per 
a totes les dones del municipi, per a donar-
nos suport i acollida, a més d'un espai de 
formació i enriquiment personal", explica Petra 
Amengual, portaveu de Dones de Marratxí.

De moment, són una trentena de sòcies i 
tenen en comú la preocupació per la violència 
masclista i per la discriminació de les dones. 
Volen "actuar i conscienciar localment per a 
aconseguir el canvi en el redol més proper". 
Agraeixen l'ajuda de les regidories d'Igualtat i 
Participació Ciutadana en la seva constitució 
i esperen presentar oficialment l'associació, 
ara que ha millorat la situació sanitària, i 
organitzar xerrades, conferències i tallers "per 
tal de poder formar-nos i enriquir-nos entre 
nosaltres", conta Amengual.

Estan organitzades per comissions de treball 
per tal de poder assolir els objectius a través 
de diferents àmbits:
• Formació i feina.
• Salut, ecologia i qualitat de vida.
• Sexualitat.
• Coeducació.

La nova associació vol oferir un espai segur a totes les dones del municipi, un espai d’acollida, suport i formació. Dones de 
Marratxí reivindica la visió feminista en l’àmbit municipal i recorda que la lluita contra el masclisme ha de començar per 
l’educació i estendre’s a tots els nivells fins a aconseguir la igualtat real. 

• Criança i maternitat.
• Campanyes de sensibilització i visibilització.
• Ajuda a sobrevivents de violència masclista.
• Activitats i propostes pel municipi.

Dones de Marratxí reclama, més enllà 
de polítiques concretes, una perspectiva 
feminista global. "La infància ja ha de créixer 
amb una visió igualitària i justa per tal de 
no caure en el masclisme i la discriminació i 
abús cap a les dones". Una visió que també 
reclamen en la justícia, la medicina o els 
mitjans de comunicació. "En el camp del 
periodisme també és necessària la perspectiva 
feminista, per tal d'evitar titulars esbiaixats, si 
no masclistes i/o sexistes. Totes hem hagut de 
llegir per exemple "la dona de (insereixi el nom 
de qualsevol futbolista aquí) treu disc nou, 
com si "la dona de" no tingués nom pobreta. La 
nostra invisibilització és palesa dia rere dia. I no 
només això sinó també la nostra objectivació, 
i el fet que se'ns valori en funció de les coses 
que fem o som pels altres: esposa de, mare de, 
filla de, etc.", explica Petra Amengual.

Incideixen en què és necessari que s'inclogui 
la visió feminista en tots els àmbits. "Que la 
societat sencera es posi les ulleres morades. 
No som un col·lectiu oprimit, som la meitat de 
la població mundial, que històricament hem 
estat oprimides, violades, mutilades, esclavit-
zades, explotades, discriminades, silenciades, 
esborrades de la història, etc."., asseguren.

Consideren clau no abaixar la guàrdia ni aturar 
de reclamar i reafirmar drets que es donen 
per consolidats. "Els rols sexistes encara són 

CIUTADANIA ACTIVA

patents, des de la roba, les joguines, etc. fins 
a les carreres universitàries i oficis, i els trets 
de personalitat, i sabem que és molt difícil 
lluitar contra una indústria tan potent com la 
publicitat o la moda", afirma la presidenta de 
Dones de Marratxí.

L'associació marratxinera convida a actuar a 
petita escala fins a aconseguir la igualtat total 
i posen exemples. "No riure bromes o acudits 
masclistes, assenyalar comportaments mas-
clistes, no ser còmplice reenviant un vídeo 
íntim, no explotar sexualment cap dona, ni 
veure'ns com a objectes, sinó com a subjectes".
Reconeixen que en els darrers anys s'han donat 
passes endavant, però alerten de l'anomenada 
"purple washing". "El capitalisme i el patriarcat 
s'avenen molt bé i s'alimenten l'un a l'altre. Així 
que en els darrers anys hem vist un "purple 
washing" massiu. No només partits polítics i 
empreses s'apunten al carro de la igualtat i un 
dia a l'any ho tenyeixen tot de morat, i es volen 
posar al capdavant de la pancarta el dia de la 
manifestació, quan la resta de l'any se n'obliden 
de les dones", afirma Amengual.

Recorden que el més important és la igualtat 
en la vida real, no en les xarxes socials. "Fa uns 
anys les manifestacions foren més nombroses 
i és cert que gràcies a les xarxes sembla que 
el poder de difusió és més potent, però el que 
realment compta és l'acció directa i molts 
cops sembla gairebé impossible augmentar 
l'assistència i la implicació de la gent, ja que 
estam anestesiats fent activisme de sofà a 
través de twitter", conclou la presidenta de 
Dones de Marratxí.
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CONEIX L’AJUNTAMENT

MARRATXÍ ACTIVA, UNA PASSA ENDAVANT

Aquest nou projecte de dinamització de 
l'ocupació, formació i emprenedoria de l'Àrea 
d'Ocupació i Formació es pot consultar al 
web marratxiactiva.es. Aspira a ser una font 
d’informació i orientació laboral per a les 
persones que cerquen feina i també un servei 
d'intermediació per a empreses, a les quals 
proporcionarà els candidats que més s'ajusten 
a les seves necessitats. A més, també oferirà 
un servei d’assessoria per a emprenedors.

“Volem donar una passa endavant per 
millorar els serveis i recursos de l’àrea 
de Formació i Ocupació i ho feim amb 
‘Marratxí Activa’ per millorar els serveis 
que destinam a la gent desocupada perquè 
trobin feina i poder així activar el mercat 
laboral de Marratxí i de la nostra illa”, 
assenyala el batle de Marratxí, Miquel 
Cabot.

Per la seva banda, Aina Amengual, regidora 
d’Ocupació i Treball, ha explicat que el Consis-
tori “vol donar un nou impuls a l’àrea de For-
mació i Ocupació per posar en contacte la de-
manda amb la recerca de feina per tal de donar 
resposta a la situació que estam vivint a causa 
de la pandèmia”. 

En la web marratxiactiva.es es pot accedir 
com a usuari/a i s’ofereix informació so-
bre l’oferta formativa, sobre l’agència de 
col·locació i les ofertes de feina disponi-
bles, es dona suport als tràmits del SOIB i 
del SEPE, eines per a la recerca de feina, a 
més d’assessorament per a emprenedors i 
notícies d’actualitat.

Amb l’objectiu de dinamitzar el mercat de treball, l’Ajuntament ha posat en marxa ‘Marratxí Activa’. Un servei que facilitarà 
informació i orientació laboral a les persones que cerquen feina i també assessorarà els emprenedors. A més,   funcionarà com 
un servei d'intermediació per a empreses i els proporcionarà els candidats que millor s’adaptin a les seves necessitats.

“Envia'ns la teva oferta”, omplir les dades 
i en només cinc minuts ja hauran creat la 
seva oferta de feina.

Assessoria per a emprenedors
Amb aquest servei, Marratxí Activa pretén 
millorar la capacitació i competències 
professionals de les persones emprenedores 
o que tenen una idea de negoci o es troben 
en procés de constitució del seu projecte 
empresarial i/o autònoms/es i empresaris/es 
constituïts/des.

Marratxí Activa neix per aglutinar tots els 
mitjans disponibles per estimular el mercat 
de treball i per servir de nexe entre els 
candidats que cerquen feina, orientació 
laboral i formativa i les empreses que 
ofereixen llocs de feina. Sota la mateixa 
marca, Marratxí Activa aspira a ser més 
eficient i més útil tant per als marratxiners 
com per les empreses del municipi.

Marratxí Activa, a més, aspira a ser 
especialment útil en una conjuntura 
complicada com és la situació actual on 
s’ajunten els efectes de la pandèmia i les 
conseqüències de la invasió d’Ucraïna per 
part de Rússia que ha provocat un nou 
alentiment de l’economia i un encariment 
dràstic de les matèries primeres, unes 
circumstàncies que han impactat sobre 
l’economia i el mercat laboral.

Si s’accedeix com a empresa es poden 
consultar els convenis signats amb empreses, 
agència de col·locació, formació dual per a 
persones ocupades, Fira de l’Ocupació, web 
espai empresa i actualitat.

Recerca de feina
Al web ofertesdefeina.marratxiactiva.es es 
penjaran les ofertes de feina disponibles a 
Marratxí Activa, que disposarà a la seva seu 
del carrer Balanguera d’un espai equipat amb 
els recursos necessaris perquè les persones 
interessades puguin fer-hi recerca activa de 
feina i formació. Disposaran d’ordinadors i 
accés a internet, telèfon, fotocopiadora, es-
càner, impressora i premsa diària. A més, 
tindran tota l’oferta formativa disponible, i 
també plantilles de CV, cartes de presentació, 
d’autocandidatura, pautes per fer l’entrevista 
de selecció, etc. Per accedir al servei tan sols 
s’ha d’accedir a la pàgina web, entrar a l’espai 
“Cerc feina” i fer clic a “Apunta’t ara”.

Servei d’intermediació per a empreses
‘Marratxí Activa’ també ofereix un servei 
gratuït d’intermediació a les empreses que 
necessiten cobrir un lloc de treball facilitant 
una relació de candidats/es que s’ajustin al 
perfil sol·licitat. Una vegada rebuda l’oferta, 
es realitzarà una preselecció entre les 
persones demandants i s’enviarà a l’empresa 
els/es candidats/es que més s’ajusten al 
perfil demandat. Després l’empresa farà 
la selecció final. Per accedir al servei, les 
empreses tan sols hauran d’entrar a la 
pàgina web ofertesdefeina.marratxiactiva.
es i dins l’espai “Som Empresa” clicar a 
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SOPA DE CABRA
BEN ENDINS
+ ANEGATS  02.07.22
ESPLANADA SANT MARCAL  MARRATXÍ

· FINAL  DE  GIRA MALLORCA ·

· OBERTURA PORTES A LES 21.00 H ·

· VENDA D’ENTRADES ·
ESTANC ES FIGUERAL: C/ MARQUÈS DE MONDÉJAR, 7. (971604554) · ESTANC PÒRTOL: C/ MAJOR, 96, 

(971602259) · ESTANC SA CABANETA: CAMÍ DE N'OLESA, 57. (971602210) · ESTANC ES PLA DE NA 
TESA: C/ GENERAL WEYLER, 59. (971794477) · ESTANC SA CABANA: CAMÍ CABANA, 35. (971600844)
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